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گروه اقتصــادی -  علی اکبر 
صفایی، مدیرعامل ســازمان بنادر و 
دریانوردی در مراســم بزرگداشــت 
روز جهانی دریانوردی با بیان اینکه در 
بخش دریایی کشــور شاهد تحولات 
هســتیم، اظهار داشت: امروز  جایگاه 
دریایی کشــور در بخش ناوگان بین 
کشــورهای دنیا رتبه هفدهم است و 
١٣ هزار کشــتی در کشور ثبت شده و 
تعداد دریانوردان به بیش از ١٢٠ هزار 

دریانورد می رسد. 
وی ادامه داد: کل عملیات تخلیه 
و بارگیــری ١٠۷ میلیــون تن بوده و 
میــزان ترانزیت رشــد قابل توجهی 
داشــته  و در بخش زیربناهای دریایی 
٢۶ هزار میلیارد تومان پروژه تعریف 

و به تعهد تبدیل شده  است.
معاون وزیر راه و شهرســازی با 
اشــاره به وضعیت تخلیه و بارگیری 
کالای اساســی در بنــادر گفت: بیش 
از ۶ میلیــون و ٨٠٠ هــزار تن کالای 
اساســی در بنادر، اســکله و لنگرگاه 

موجود اســت که وجــود این میزان 
کالای اساســی یک اطمینان خاطری 
را بــه درباره تامین کالاهای راهبردی 

ایجاد می کند. 
صفایــی با بیان اینکــه ۵٣ هزار 
کشتی در بنادر کشــور متردد بودند، 
اظهار داشــت: این تعداد کشــتی با 
ایمنی و امنیت بــالا وارد و خارج به/
از بنادر کشورمان شده اند. همچنین ۷ 
میلیون و ۵٠٠ هزار مســافر از ظرفیت 
دریایی اســتفاده کردند و اخیرا برای 
رونق گردشــگری دریایی با وزارت 
گردشــگری موافقتنامه ای را به امضا 
رســاندیم که بندر عباس را به منطقه 
گردشگری دریایی کشور تبدیل کنیم 
و از ایــن پروژه بندرگاه نخل و ناخدا 
در حال ساخت است و درحال تقویت 

بنادر حقانی و بندر هرمز هستیم. 
مدیرعامــل ســازمان بنــادر و 
دریانوردی با هشــدار مبنی بر اینکه با 
ایــن فرایند و روند فعلی تا ١۵ ســال 
آینده دریانــورد نخواهیم داشــت، 

تاکید کــرد: در حال حاضــر هزینه 
کارآموزی بــرای دریانوردان بیش از 

١٠ هزار دلار است که هیچ خانواده ای 
امــکان پرداخت ایــن هزینه را ندارد 

و شرکت های کشــتیرانی و نفتکش 
جذب نیــروی کارآموز ندارند و اگر 

این جذب نیرو انجام نشود، تا ١۵ سال 
آینده دیگر دریانورد نخواهیم داشت و 
تا ۵ سال آینده افرادی که تردد ۵٣ هزار 
کشتی در بنادر کشور را کنترل می کنند، 

از نزدیک کشتی ندیده اند. 
وی گفت: دانشگاه های دریایی 
کشــور و شــرکت های کشــتیرانی 
ظرفیت جذب ســالانه بیــن ۵٠٠ تا 

١٠٠٠ نیــروی دریایــی را دارند و در 
حال حاضر ظرفیت کشتی های کشور 
به ٣٠ میلیون تن می رسد و باید از این 

ظرفیت استفاده کرد.

مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی:

با روند فعلی تا ١۵ سال آینده 
دریانورد نخواهیم داشت

مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی اظهار داشت: در حال حاضر هزینه کارآموزی برای دریانوردان بیش
 از ١٠ هزار دلار است که هیچ خانواده ای امکان پرداخت این هزینه را ندارد و شرکت های کشتیرانی و نفتکش جذب نیروی 

کارآموز ندارند و اگر این جذب نیرو انجام نشود، تا ١۵ سال آینده دیگر دریانورد نخواهیم داشت

گروه اقتصادی - در حالی که  
اعلام می شود بازار مسکن به آرامش 
و ثبات نســبی رســیده امــا آخرین 
آمارهای بانک مرکزی حاکی از رشد 

قیمت ها در این بازار است.
جدیدتریــن آمار هــای بانک 
مرکــزی حاکــی از افزایش قیمت 
مســکن در آخرین ماه فصل تابستان 
است در حالی که پیش از این بسیاری 
از مسئولان بخش مسکن و همچنین 
وزارت راه وشهرســازی اعلام کرده 
بودنــد که نرخ هایی که بانک مرکزی 
منتشر می کند واقعی و متناسب با کف 
بازار مسکن نیست و قیمت ها در بازار 

واقعی مسکن بسیار کمتر است.
پیــش از این معاون مســکن 

وســاختمان وزیر راه وشهرســازی 
گفتــه بود که به هیچ عنوان این ارقام 
واقعی نیســت و آمار اعلام شده در 
حوزه بازار مســکن تنها برای یک یا 
دو منطقــه در تهران اســت بنابراین 
قیمت های مسکن در سایر شهر های 

کشور بسیار پایین تر است.
بــر اســاس این گــزارش در 
جدیدترین آمار هــای اعلامی بانک 
مرکزی، قیمت مســکن در تهران در 
شهریور ١۴٠١ نســبت به ماه مشابه 
ســال گذشــته ٣۶.٣ درصد افزایش 
یافته اســت. میانگین قیمت مسکن 
شــهر تهران در شهریور ١۴٠١ به ۴٣ 
میلیون و ٢١۶ هزار تومان به ازای هر 
مترمربع رسیده است که نسبت به ماه 

گذشته افزایش ١.١ درصدی و نسبت 
به ماه مشابه سال ١۴٠٠ افزایش ٣.٣۶ 

درصدی را نشان می دهد.
یک متر خانه در منطقه یک 
تهران به بیــش از ۸۷ میلیون 

تومان رسید
در شــهریور ماه ۶ هــزار و ٣٣ 
واحد مســکونی در پایتخت معامله 
شده که نسبت به مرداد کاهش ۹.٢٢ 
درصدی و نســبت به ماه مشابه سال 
گذشته کاهش ٢٢.۵ درصدی را ثبت 
کرده اســت. منطقه یــک با میانگین 
قیمت ٨۷ میلیون و ١٣٠ هزار تومان 

گرانتریــن و منطقه ١۹ بــا میانگین 
قیمت ٢١ میلیون و ۵٠٠ هزار تومان، 
ارزان تریــن منطقه تهران به شــمار 

می روند.
بررســی شاخص کرایه مسکن 
اجاری در شهر تهران در شهریور ماه 
١۴٠١ نیز نشــان دهنده رشد حدود 
۴١ درصدی نسبت به ماه مشابه سال 

گذشته است.
بازار مسکن از رونق افتاده 

است
در همیــن رابطه حســن لطفی 
عضو هیئت مدیره اتحادیه مشاوران 

املاک گفت: آمار ها و بررســی های 
صورت گرفته نشان می دهد که بازار 
مسکن با توجه به تعطیلات در فصل 
تابستان وهمچنین بازگشایی مدارس 
کمی از رونق افتاده و هم اکنون بازار 

به آرامش رسیده است. 
به گفتــه عضو هیئــت مدیره 
اتحادیه مشاوران املاک کشور بازار 
مسکن فعلا رونقی ندارد و آمار هایی 
که توسط بانک مرکزی ارائه می شود 
تنها بــرای برخی از مناطق کشــور 
است که چندان نمی شود بر روی این 

آمار ها تکیه کرد. 

او می گوید:دولــت باید هدف 
اصلی خود را بر افزایش حجم تولید 
مسکن متمرکز کند تا شاهد بهبود و 

رونق بازار  باشیم.
بر خلاف این  ادعا بســیاری از 
متقاضیان بازار مسکن اعلام کرده اند 
که بازار در ماه های پایانی تابستان با 

افزایش قیمت روبرو شده بود.
با گرفتن وام هم دیگر نمی 

شود خانه خرید
در همین رابطه خادمی یکی از 
متقاضیان خرید مســکن در جنوب 
غــرب تهران گفت:  در ماه گذشــته 

قیمت خانه چند سال ساخت حدود 
٢٠ تــا ٢۵ میلیون تومــان بوده اما در 
هفتــه های اخیر قیمــت آن به  بیش 
از ٢۵ میلیون تومان رســیده که برای 
خرید یک واحد ۵٠ متری حتی دیگر 

گرفتن وام هم جوابگو نخواهد بود.
وعــده عملی نشــده وزیر راه 

وشهرسازی بعد از یک ماه
رهبــری در آخرین دیــدار با 
وزرای کشــور در هفته دولت از بالا 
بودن نرخ مســکن در کشور گله مند 
بودنــد و اعلام کردند که باید هرچه 
ســریعتر بازار مسکن به سمت رونق 

و ثبات هدایت شود.
 بعد از این سخن، رستم قاسمی 
وزیر راه وشهرســازی اعلام کرد که 

با افتتاح و تکمیل پروژه های نهضت 
ملی مســکن و همچنیــن تحویل 
واحد های مســکن مهر بازار مسکن 
را به ســمت رونق هدایت می کنیم. 
وزیر راه وشهرســازی گفته بود: در 
آینده نزدیک خبر های بســیار خوبی 
در حوزه مسکن به متقاضیان خواهیم 

داد.
این در حالی اســت که هنوز با 
گذشــت بیش از یک مــاه از آخرین 
وعــده وزیــر راه وشهرســازی در 
خصوص وضعیت بازار مســکن نه 
خبــری از تحویل واحد های نهضت 
ملی مسکن شده و نه برنامه ای برای 
تقویت و رونق این بــازار ارائه داده 

شده است.

بازار مسکن همچنان تب و تاب گرانی دارد …

 ۷ میلیــون و ۵٠٠ هــزار مســافر از ظرفیت دریایی اســتفاده کردند و اخیــرا برای رونق 
گردشــگری دریایی بــا وزارت گردشــگری موافقتنامه ای را به امضا رســاندیم که بندر 
عبــاس را به منطقه گردشــگری دریایی کشــور تبدیل کنیــم و از این پــروژه بندرگاه 
نخل و ناخدا در حال ســاخت اســت و درحال تقویت بنادر حقانی و بندر هرمز هســتیم. 

گروه اقتصادی - ســخنگوی 
کمیســیون اصل نود مجلس شورای 
اسلامی تاکید کرد: براساس گزارش 
ارائه شــده از ســوی وزارت راه وام 
ودیعه مســکن منوط بــه بارگذاری 
اطلاعات توســط مردم در ســامانه 

املاک و اسکان شده است.
علی خضریان در توضیح جلسه 
کمیســیون اصل ۹٠ بــا حضور وزیر 
راه و شهرسازی گفت: در این جلسه 
آخرین وضعیت راه اندازی ســامانه 

املاک و اسکان، اقدامات انجام شده 
در حوزه نهضت ملی مسکن و اجرای 
قانون جهش تولید و تامین مســکن، 
علت تاخیر پرواز هواپیماها و تدابیر 
آن دســتگاه، وضعیت بهبود راه ها و 
جاده های حادثه خیز، اجرایی نشدن 
تبصره ٢ ماده ۵ قانون جامع حمایت از 
معلولان و همچنین اقدامات وزارت 
راه در اجرای قوانین بالادستی مرتبط 
با حوزه راه و شهرسازی بررسی شد.

وی توضیــح داد: بــا وجودی 

که ســامانه املاک و اسکان به عنوان 
یــک بانــک اطلاعاتی مهــم برای 
اصول اطلاعــات مرتبط با مالکین و 
مستاجران و همینطور دریافت مالیات 
از خانه های خالی در کشور پیش بینی 
شده اما از تکالیف قانونی عدول شده 
به طــوری که اطلاعات خوداظهاری 
مــردم در این ســامانه بنا به دلایلی از 
بین رفته اســت لذا بایــد وزارت راه 
و شهرســازی اقدامــات جدی برای 
تکمیل اطلاعات صورت گیرد. مقرر 
شد به صورت پیوسته جلسات منظمی 
در کارگروهی متشکل از کارشناسان 
کمیسیون، مرکز پژوهش ها و وزارت 
راه شهرســازی برای اجرایی شــدن 
هرچه سریعتر این ســامانه و جبران 

عقب ماندگی ها تشکیل شود.
خضریان ادامه داد: این ســامانه 
منبع اصلــی اطلاعاتی برای دریافت 
مالیــات از منــازل خالــی و کاهش 
ســوداگری در کشور اســت که باید 
قانون هر چه ســریعتر اجرایی شود 
همچنیــن با برنامه ریــزی و دعوت 

عمومــی، اطلاعــات مــردم در آن 
بارگذاری شــده اســت. براســاس 
گزارش ارائه شده از سوی وزارت راه 
وام ودیعه مسکن منوط به بارگذاری 
اطلاعات توســط مردم در این سامانه 

شده است.
ســخنگوی کمیسیون اصل نود 
مجلس شــورای اسلامی با بیان اینکه 
در این جلسه موضوع تحقق ساخت 
چهار میلیون مســکن در پایان دولت 
ســیزدهم مورد بررسی قرار گرفت، 
افزود: براساس گزارش ارائه شده در 
بسیاری از شهرهای کوچک، اراضی 
مورد نیاز تملک شده و یا با مشارکت 
وزارتخانه ها کار ســاخت آغاز شده 
اما مشــکل اصلی مشــارکت نکردن 
بانک ها برای پرداخت تســهیلات و 
همچنیــن کمبود تامین مالی صندوق 
ملی مســکن است همچنین براساس 
گزارش ارائه شــده از ســوی وزیر 
مالیات هــای حوزه مســکن باید به 
صندوق ملی مســکن واریز شود اما 
تاکنــون این اقدام صورت نگرفته لذا 

مقرر شد جلسه ای مشترک با حضور 
بانک ها و سازمان برنامه و بودجه برای 
پیگیری علل تامین منابع صندوق ملی 

مسکن تشکیل شود.
خضریان با اشــاره بــه پیگیری 
معضل حوادث جاده ای و بهبود نقاط 
حادثه خیز در ســطح کشــور گفت: 
قوانیــن متعددی در حــوزه کاهش 
حوادث جاده ای و رانندگی در کشور 
وجــود دارد به طوری که براســاس 
آمار، شــاهد افزایــش این حوادث با 
وجود قوانین در سال گذشته بودیم و 
بیمه ها هزینه حدود ٢۴ هزار میلیارد 
تومانــی بابت هزینه حوادث جاده ای 
پرداخت می کنند. این موضوع متوجه 
بخش های مختلف از جمله راهداری، 
صنعت خودروسازی، پلیس راهور و 

نهادهای فرهنگ ساز می شود.
وی افزود: براساس گزارش ارائه 
شــده، تاکید شد که باید دوربین های 
راهداری به طور منظم نوســازی، به 
روز و عملیاتی شده و در اختیار راهور 
قرار گیرند، همچنین جلسه مشترکی 

بــا حضور مســئولان راهــور برای 
بهره برداری بهتر از امکانات ســخت 
افزاری نظیر دوربین ها تشــکیل شود 
تــا بتوانیم از ٢٠٠٠ دوربین راهداری 
برای کاهش حــوادث جاده ای بهره 

برداری بیشتری انجام دهیم.
خضریان با اشــاره بــه پیگیری 
اجرای ماده ۵ قانــون جامع حمایت 
از معلــولان گفــت: موانــع اجرای 
این بخش از قانــون تا حدودی رفع 
شــده اســت و اعتبارات آن از سوی 
وزارت تعــاون کار و رفاه اجتماعی با 
پیگیری های کمیسیون اصل نود پیش 
بینی شــده است. اختلاف حقوقی در 
مورد شــمول  شرکت های خصوصی 
و عمومــی در مــورد متــن قانون بر 
طرف شــد. سازمان بنادر و کشتیرانی 
،شهرداری ها و ســازمان هواپیمایی 
کشــوری آمادگی خود را برای ارائه 
بلیــط رایگان و نیم بهــا مطابق قانون 
اعــلام کردند و وزیر راه و مدیران راه 
آهن نیز متعهد به پیگیری اجرای این 

قانون شدند.

گــروه اقتصادی - آمــار بانک 
مرکزی درباره چک های برگشــتی در 
مرداد ماه ســال جاری نشان می دهد که 
در این ماه بیش از ۶۴٢ هزار فقره چک 
برگشت خورده که از نظر تعداد و مبلغ 
معادل ۹.۵ و ١۴.۵ درصد افزایش یافته 

است.
تازه ترین آماری که بانک مرکزی 
از جریان مبادلات چک منتشــر کرده 
است، نشان می دهد که در مرداد ماه سال 

جاری حدود ۷.١ میلیون فقره چک به 
ارزشی حدود ٣۴۶.۹ هزار میلیارد تومان 
مبادله شده است که از نظر تعداد و مبلغ 
به ترتیب ١٢ و ۴.۵ درصد نسبت به ماه 

قبل کاهش دارد.
از سوی دیگر، بیش از ۶.۴ میلیون 
فقره با ارزشــی حدود ٣٠۷ هزار و ۴٠٠ 
میلیارد تومان از چک هــای مبادله ای 
وصول شــده اســت که از نظر تعداد 
و مبلــغ به ترتیــب ١٢.٣و ٣.٣ درصد 

افزایش دارد.
در کنــار چک های وصولی بیش 
از ۶۴٢ هــزار فقره چک هم برگشــت 
خورده که از نظر تعداد و مبلغ چک های 
برگشتی به ترتیب با  ۹.۵ و ١۴.۵ درصد 

افزایش داشته است. 
همچنین در این مدت، در اســتان 
تهران حــدود ٢.٣ میلیون فقره چک با 
ارزشی بیش از ١۷۷ هزار میلیارد تومان 
مبادله شده که بیانگر صدرنشینی استان 

تهران در مبادله چک در ســطح کشور 
است. چک های وصول شده در تهران 
حــدود ٢.١ میلیــون فقره به ارزشــی 
حــدود  ١۵۹ هزار و ٨٠٠ میلیارد تومان 
و چک های برگشتی حدود ١۹١ هزار 
فقره به ارزشــی بیش از ١۷ هزار و ٢٠٠ 

میلیارد تومان گزارش شده است.
از ســوی دیگــر، از کل تعداد و 
مبلغ چک های مبادله شده ۹٠.۹ و ۶.٨٨ 
درصد وصولــی و ۹.١ و ١١.۴ درصد 

برگشت داده شده است. 
میزان چک های برگشتی به 

تفکیک علل 
علاوه بر این، در مرداد ماه امســال 
حدود ۶٢٣ هـــزار فقـــره چـک بـه 
ارزشی بیش از ٣۷.۹ هزار میلیـارد تومان 
به دلایل کسری یـا فقـدان موجـودی 
برگشـــت خورده است که درواقـع از 
نظـــر تعـداد ۹۷ و از نظر ارزش نیز ۹۶ 
درصد از کل چک های  برگشتی به دلایل 

کســری یا فقدان موجودی بوده است.   
از ســوی دیگر، در استان تهران معادل 
١٨۴ هزار فقره چک به ارزشی بیش از 
١۶ هــزار و ٣٠٠ میلیارد تومان به دلایل 
کسری یا فقدان موجودی برگشت داده 
شده که در اســتان تهران از نظر تعداد 
۹۶.٣ و از نظــر مبلغ نیــز ۹۴.۵ درصد 
چک های برگشــتی به دلایل کسری 
یــا فقدان موجودی بــه کل چک های 

برگشتی بوده است.

خضریان سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی:

پرداخت وام ودیعه مسکن منوط به بارگذاری اطلاعات توسط مردم شده است

گروه اقتصادی - معاون وزیر صمت و رئیس کل ســازمان توسعه 
تجارت ایران از تصویب پیشــنهاد کمیته اقدام ارزی مبنی بر حل مشکل 
ارزی تعهدات صادرکنندگان فاقد ارز سال ١٣۹۷ در قالب مصالحه ریالی 

خبر داد.
علیرضا پیمان پاک رئیس ســازمان توســعه تجارت از رفع مشکل 
صادرکنندگان فاقد ارز سال ۹۷ خبر داد و گفت: در راستای تسهیل ایفای 
تعهدات صادرکنندگان و رفع مشــکل مانده تعهدات ایفا نشده، پیشنهاد 
رفع مشــکل ارزی چندســال معطل صادرکنندگان فاقد ارز سال ١٣۹۷ 
در قالب مصالحه ریالی از ســوی کمیته اقدام ارزی ارائه و توســط کمیته 

موضوع ماده )٢( شورای عالی هماهنگی اقتصادی به تصویب رسید.
وی افــزود: صادرکننــدگان فاقد ارز ســال ١٣۹۷ طبق این مصوبه 
می توانند با پرداخت مابه ازای ریالی حســب میزان مانده تعهدات ارزی 

حاصل از صادرات خود، تعهدات ارزی خود را ایفا کنند.
معاون وزیر و رئیس کل ســازمان توسعه تجارت ایران ادامه داد: بر 
اساس این مصوبه لازم است صادرکنندگان واحدهای غیر تولیدی به ازای 
هــر یورو مبلغ ۷,۵٠٠ ریــال و صادرکنندگان واحدهای تولیدی به ازای 
هر یورو ۵,۵٠٠ ریال جهت ایفای تعهدات سال ١٣۹۷ به حساب معرفی 

شده ویژه این مصوبه در خزانه دولت واریز کنند.
وی در ادامه تاکید کرد: مهلت واریز مبالغ یاد شــده تا سه ماه پس از 
تاریخ ابلاغ مصوبه اســت و پس از این تاریخ مهلت مذکور قابل تمدید 
نبوده و بنابر قانون از طریق مراجع قضائی پیگیری صورت خواهد گرفت.
پیمان پاک با بیان اینکه این آخرین راهکار دولت برای کمک به حل 
مشــکلات قدیمی این دســته از تجار و واحدهای تولیدی است، گفت: 
به دلیل تغییرات مکرر و فقدان راهبرد درســت، فقدان زیرســاخت های 
متناسب با سیاست های اعلامی و نیز عدم شفافیت مناسب در اطلاع رسانی 
سیاســت های ارزی کشور در ســال ۹۷ برخی از صادرکنندگان موفق به 
بازگشت ارز صادراتی خود در قالب های تعیین شده بانک مرکزی نشدند 
که طی چند مرحله در دولت ســیزدهم مهلت و روش  های مختلفی برای 
حل مشــکل این دسته از صادرکنندگان پیش بینی شده بود و این مصوبه 
آخرین گام پیشــنهادی دولت سیزدهم برای حل این بحران برجای مانده 

از دولت قبل است.
وی تاکید کرد: طی سال های ۹۷ تا کنون چندین هزار واحد تولیدی 
و بازرگانی کشــور به دلیل عدم تعیین تکلیف این تعهد با تعلیق کسب و 

کار و محرومیت از خدمات بانکی و ارزی روبرو بودند.

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران:

حل مشکل ارزی صادرکنندگان فاقد ارز 
سال ۱۳۹۷ در قالب مصالحه ریالی

گروه اقتصــادی - مدیر عامل 
بازار متشکل ارزی با بیان اینکه پس از 
درج نماد روبل و دینار ورود لیر به بازار 
متشکل در دستور کار قرار دارد، گفت: 
هیچ مشکلی در عرضه روبل نداریم اما 

تقاضا کم است.
امیر هامونی درباره معاملات روبل 
در بازار متشــکل ارزی و گلایه فعالان 
اقتصادی از محدودیت در عرضه روبل 
اظهار داشت: اتفاقا منابع روبلی بسیار 
خوبی داریم و در ســمت عرضه روبل 

هیچ مشکلی وجود ندارد.
وی ادامــه داد: در حــال حاضر 
مســاله کاهش حجم معاملات روبل، 
بــه کاهش تقاضا برای این واحد پولی 
برمی گردد و تقاضا برای روبل در بازار 

متشکل ارزی کم است.
مدیرعامل بازار متشــکل ارزی 

دربــاره میزان تقاضا برای روبل پس از 
ورود آن به بازار متشــکل ارزی گفت: 
مدت زمان زیــادی از راه اندازی نماد 
روبــل و ریال و ورود روبــل به بازار 
متشکل ارزی نمی گذرد و برای این بازه 
زمانی نمی توان آماری از میزان کاهش و 
افزایش تقاضا برای روبل را ارایه کرد. 
از ســوی دیگر از آنجایی که در حوزه 
اســکناس آماری از عرضه و تقاضای 
روبل وجود ندارد، امکان مقایســه آن 
با دوره های گذشته هم نیست البته این 
مقایسه در منابع نیمایی امکانپذیر است.

هامونی با بیان اینکه در حال حاضر 
مســاله تقاضا برای روبل اســت و نه 
عرضه روبل، افزود: همه صادرکنندگان 
به راحتی به روبل دسترسی دارند و به 
راحتــی امکان عرضــه آن را در بازار 
متشکل ارزی دارند و باید سمت تقاضا 

تقویت شود.
مدیر عامل بازار متشکل ارزی با 
اشــاره به ورود سایر ارزهای خارجی 
به بازار متشــکل ارزی اظهار داشت: 
اخیرا شــاهد ورود دینــار و درج نماد 
آن در بازار متشــکل ارزی بودیم و در 
محدوده زمانی اربعین توانستیم عرضه 
خوبی از دینار داشته باشیم و خدمات 
خوبی از ســوی بازار متشکل ارزی به 
زائران حسینی داده شد . البته تقاضا برای 
دینار فصلی است به طوریکه در حال 
حاضر عرضه برای دینار انجام می شود 
اما تقاضایی وجود ندارد و این عرضه و 
تقاضا باید توسط بازارگردان مدیریت 
شود.         وی افزود: لیر هنوز وارد بازار 
متشکل ارزی نشده است اما عرضه لیر 
در بازار متشــکل ارزی هم در دستور 

کار است.    

هامونــی دربــاره اثرگــذاری 
راه اندازی بازار توافقی ارز در برگشت 
ارزهای صادراتی گفت: بالغ ۹٠ درصد 
عرضه هایــی که در بازار توافقی انجام 
می  شود از سوی صادرکنندگانی است 
کــه این عرضــه را از طریق نهادهای 
پولــی و ارزی وارد بــازار می کنند که 
این همکاری به افزایش نرخ فروش در 
بازار کمک کرده اســت که بخشی در 
قالب حواله در سامانه نیما عرضه شده  
و  درصدی هم به صورت اســکناس 
وارد  بازار متشــکل ارزی شده  است 
و تــا به امروز این بازار در بازگشــت 

ارزصادراتی بسیار موثر بوده است.  

گــروه اقتصادی - وزیر راه و 
شهرســازی تاکید کرد: قرار بر این 
اســت که در چهار ســال آینده ٢٠ 
میلیارد دلار هزینه صرف پروژه های 
زیرساختی ریلی، جاده ای و بندری 

ترانزیت کنیم.
رســتم قاســمی در مراســم 
بزرگداشت روز جهانی دریانوردی 
بــا بیان اینکــه بنده وزیــر دریایی 
هســتم، گفت: در جوانی سفری به 
کره جنوبی داشــتم که در این کشور 
اقدامات دریایــی را آموزش دیدم. 
بنده در حوزه ســاخت و ساز حوزه 
دریایی هم حضور داشــتم و کمتر 
کسی اســت که در تمام حوزه های 

دریایی فعال بوده باشد. 
وی ادامــه داد: پــس از جنگ 
در کشــورمان، بنادر بزرگ دریایی 

نداشــتیم و فــاز یک بندر شــهید 
رجایــی تنها موجودی مــا در دریا 
بود و الان هم بحث دریایی کشــور 
مظلوم واقع شده و هرگز نتوانستم از 
ظرفیت هایی که در دریا وجود دارد 
که می تواند پایه اقتصاد ایران باشــد 

به خوبی استفاده کنیم. 
به گفته وزیر راه و شهرسازی، 
در کشــورمان ١۴ هزار کیلومتر ریل 
وجود دارد و کانتینر که از مسیر هند 
وارد بندر شــهید رجایی می شود تا 
رشــت از طریق همین شبکه ریلی 
حمل می شــود و بعد از آن با تریلی 
وارد آذربایجــان و از آن به فنلاند و 

اروپا می رسد.
قاســمی افزود: با همین مسیر 
تکمیــل نشــده کریدور از مســیر 
ایــران مدت زمان حمل بار از هند تا 

فنلاند بین ١۵ تا ١۷ روز اســت در 
حالی که حمل بار از مســیر دریای 
 ســرخ و ســیاه تــا ۴۵ روز زمــان 

می برد. 
وی بــا بیــان اینکــه اخیرا در 
نشست عشق آباد اعلام شد که ٢٠٠ 
میلیون تن بــار در این منطقه وجود 
دارد، اظهار داشت: همه پذیرفتند که 
ایران از لحــاظ ژئوپلتیک می تواند 
مهم ترین نقش ترانزیتی در جهان را 
داشته باشد. اگر ایران فقط یک پنجم 
این بار ٢٠٠ میلیــون تنی را جذب 
کند، درآمد وحشــتناکی از ترانزیت 

خواهد داشت. 
وزیر راه و شهرســازی با بیان 
اینکــه در حال حاضــر هر ١٠ روز 
یکبار کود از روســیه به هند منتقل 
می شود، تصریح کرد: ایران می تواند 

از این فرصت استفاده کند و معتقدم 
پــس از درآمد نفتــی، پایدارترین 
و تمام نشــدنی ترین درآمد کشــور 
می توانــد درآمد حاصل از ترانزیت 

باشد. 
قاســمی با بیان اینکه برخی از 
پروژه های ریلی پس از گذشت ٣٠ 
سال هنوز کمتر از ۵٠ درصد پیشرفت 
فیزیکی دارند، خاطرنشان کرد: پس 
از یک ســال تلاش و رایزنی قرار بر 
این است که در چهار سال آینده ٢٠ 
میلیارد دلار هزینه صرف پروژه های 
زیرساختی ریلی، جاده ای و بندری 

ترانزیت کنیم.

مدیرعامل بازار متشکل ارزی  :

ورود لیر به بازار متشکل ارزی 
در دستور کار است

وزیر راه و شهرسازی:

هزینه ٢٠ میلیارد دلاری برای تکمیل 
زیرساخت های ترانزیتی در چهار سال آینده

از چک های برگشتی چه خبر؟
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